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Prva obletnica
Minilo je leto dni, odkar je bi

la natisnjena prva številka glasi
la občinskega odbora SZDL naše 
komune Meščanska skupnost. Gla
silo je naslednik Meščanske kro
niko, ki je izhajala v drugačni ob
liki in le trikrat letno. Zaradi raz
nih tehničnih in dragih ovir, zla
sti pa zaradi novih pogojev živ
ljenja in dela v komuni se je 
uredništvo sredi prejšnjega leta 
odločilo za sedanjo obliko glasila 
ln za novo ime.

Takoj v začetku si je uredni
štvo Moščanske skupnosti zadalo 
številne naloge v zvezi z izhaja
njem, vsebino in poslanstvom gla
sila med našimi občani. Po eno
letnem delu in rednem izhajanju 
Klasila je že mogoče oceniti priza
devanja uredništva in uspehe.

Ker izhaja Meščanska skupnost 
enkrat mesečno in ker je njen 
Prostorninski obseg dokaj omejen, 
je uredniški odbor skušal uvesti 
nekaj stalnih rubrik, manjši del 
Prostora pa je namenil raznim 
vestem in dopisom. Morda to ni 
najprikladnejša oblika, kajti v na
šem mesečniku bi morali objav
ljati mnogo več vesti z raznih 
Področij splošnega družbeno-poli- 
učnega življenja v naši občini. 
“Olge razprave in reportaže so v 
določenih pogojih koristne in so 
Prijetno branje, vendar bi naše 
Slasilo moralo podrobneje zasle- 

ovati zgoraj omenjeno področje, 
ega se dobro zaveda tudi naše 

^H.štvo in išče najprimernejše 
ešitve. Brezuspešna pa so bila 
usedanja prizadevanja, da bi v 
oščanski skupnosti objavljali 

šiK Ve^ najrazličnejših vesti, kraj- 
; 1 r^zprav, kritik in pohval in 
er ,i°ža de'3 v zvezi s pripravo 

aaiva ležala na posameznikih, 
kM večkrat prisiljeni pisati 

Jse prispevke. Večkratne proš- 
de? Uredništva za množičnejše so- 
in ovanje naših bralcev pri izbiri 

sestavljanju prispevkov za po- 
8afv?n° številk° nlso našle živč
na ??meva in prav zato so opaž 
ne številne vrzeli**.*c vizcu v pod-
sn 11) razprav, v vsebini pri- 
t-lred 'V’ v tehnični izvedbi itd. 
in i ?lšl.vo 50 tega polno zaveda 
Pozit °ri^? to Priliko ter znova 
s svr sv°ie hralce in občane, da 
ročH°llrnl Prispevki z raznih pod- 
Priri ^jer pač žive in delajo — 
ske c*u0rei0 ^ zboljšanju Moščan-1 
noRti «upno8ti ln njdtil ifMipulaf^i 
gj.K,- ** »akoiborno lahko

ohstoj/ .iad/hvajtup 
Pa avojlH)tbraltw,1
^ TOdt zhdostrtMcgtlojetntr1 fitfrfieui 
naš, : u t®1*1 'otrtedafo»i(nvt5etyja“k*i

'»nlJ3 iti1
ŠafctSiS*?1 ' »Premij

'Olovekh ' tYa' -Wdr.

Uredniški odbor

Občinski komite in njegovi organi 
pred novimi nalogami

Razgovor s sekretarjem Občinskega komiteja ZK naše občine
Konec maja letos je bila redna konferenca ZK naše občine. Na 

konferenci je bil izvoljen 29-članski občinski komite ter 5-članska 
revizijska komisija. Občinski komite je iz vrst članov komiteja iz
volil 6-članski sekretariat, ki vodi posle v času med dvema sestan
koma komiteja. Mimo teh organov ima komite še stalne in občasne 
komisije. Kot je znano, je bil na prvem plenumu novega občin
skega komiteja izvoljen za sekretarja tovariš Marko Herman. Če
prav je od izvolitve novega komiteja minilo že nekaj mesecev, se 
je naše uredništvo odločilo, da objavi razgovor z novim sekretar
jem občinskega komiteja Moste—Polje tovarišem Hermanom ter 
podrobneje seznani naše bralce o nalogah novega komiteja in nje
govih organov. Iz obširnega pogovora s tovarišem Hermanom smo 
zvedeli marsikaj zanimivega.

»Novi občinski komite,-« je po
zval tov. Herman, »je po izkuš
njah nekoliko mlajši od doseda
njih. Mlajši je morda tudi po mi
selnosti, pričakujemo pa, da bo 
gibčnejši pri delu, kar bo treba 
v celoti izkoristiti. Prav na tej ži
vahnosti in gibčnosti je namreč 
treba zasnovati delo komiteja. Do
sedanja praksa je bila, da je vso 
odgovornost in težo dela nosil iz
ključno sekretariat. V bodoče pa 
naj bi vsi člani komiteja enako 
sodelovali v našem delu.

Posebno pozornost bomo posve
tili delu stalnih in občasnih ko
misij. V te komisije bodo vklju
čeni vsi člani komiteja ter ostali 
izkušeni in zainteresirani člani 
ZK. Delo stalnih in občasnih ko
misij bo tesno povezano, čeprav 
bodo občasne komisije ustanovlje
ne za rešitev konkretne naloge. 
Delo na tem področju smo si tako 
zamislili, da bodo komisije obde
lale določen problem, o čemer bo 
potem razpravljal sekretariat na
to pa dopolnil plenum s konkret
nimi predlogi za rešitev tega ali 
onega vprašanja. Tak način dela 
smo že uvedli v prakso. Tako je 
pred nedavnim pet komisij ob
iskalo vse gospodarske organizaci
je v naši komuni, kjer so se za
nimale za probleme glede realiza
cije polletnega načrta, za delo de
lavskih svetov, osnovnih organi
zacij in drugo, vse pa predvsem 
s stališča dela 7,veze komunistov 
in njenih člailiov V gospodarski 
organizaciji in organlN upravlja
nju. Na ta način bomo pritegnili1 
k delu vse člane komiteja pa tudi 
večje število članov ZK. 1 o l

Menimo, da je treba aktivirati 
vso fllatte1 ZK, ki naj do podrob-’ 
»osti spoznajo politično in idejno 
stanje v naši komuni; poiskati 
najprikiadnejši način, kako tiOj 
člani v posameznih primerih na« 
stopajo In ukrepajo;'dvigati1 Sploš
no idejno raven članstva itd. Po

sebno skrb je treba posvetiti tudi 
številčnemu bogatenju naših vrst. 
Tu ne mislimo na kampanjsko 
delo, marveč na stalno obliko 
ideološkega dela z našimi mladi
mi proizvajalci in ostalimi obča
ni.

V zvezi z uveljavljanjem števil
nih in različnih predpisov v na
šem življenju nasploh komite ne 
namerava operativno posegati v 
gospodarstvo in na druga področ
ja, temveč je naša naloga, oce
njevati stanje ter stalno opozar
jati komuniste v podjetju in usta
novah na pravilno usmerjanje 
razvoja. Seveda sc prav tu po
javljajo neupravičene kritike, za
to je treba marsikaj pojasnjevati. 
Predvsem sodi sem razlaga pri iz
delavi pravilnikov o delitvi čiste
ga dohodka gospodarske organi
zacije in pravilnika o delitvi oseb
nih dohodkov. Tudi pri tehničnih 
normah in vprašanju avtomatiza
cije je čestokrat vrsta nevšečno
sti. Zato menimo, da je treba stal
no pojasnjevati idejno bistvo no
vih predpisov.

Glede sodelovanja in pomoči 
osnovnim organizacijam — v pod
jetjih, na terenu in vaseh — mi
slimo, da jim je treba nuditi po
polnejšo pomoč. Medtem ko so 
osnovne organizacije v podjetjih 
v glavnem našle vsebino dela, te- 
ga ne moremo, .trditi za vse to-? 
renske in,vaško organizacije. Or« 
ganizuoije ,v podjetjih bodo mo
rale še,večji 'meri • organizirati 
stvarne, razprave o tekočih pere
čih vprašanjih, do n |I‘)\70KI i. 1)7

S terenskimi orgahlfcartjairir jiy 
včč težav. Sestav čluhštva teh or- 
ganizaeij jčMjiMSfcfci Het^rti^en.' Za- 
to bi> sVhiP sestankih tdčbnskih 
oegšInMarfij trtoriill poifleniti b"^-1 
tiidHfl ri*>Meriti tet «'nstrcvitih 
akcijah' jiesurticztiih! kčrivhriistoC 
uti ofidibčehni
ntP^ji1 trtha'«niVW? '(IteHuBevatr 
aktivov, v katerib naj bi bila

vključena skupina zainteresiranih 
članov, ki bi najprej raziskala 
problem, potem pa predlagala re
šitev. Ce se n. pr. pojavi problem 
v šolstvu, naj ta problem rešuje 
aktiv članov ZK, ki so ozko veza
ni in neposredno zainteresirani za 
rešitev tega problema. Osnovna 
organizacija na terenu naj bi v 
tem primeru pomagala pri formi
ranju takega aktiva in kontrolira
la svoje člane, ali so sodelovali 
pri reševanju konkretnega pro
blema. Taki aktivi so po naravi 
tudi občasni; področij za ustanav
ljanje takih aktivov pa je precej 
n,: pr;: zdravstvo, razna društva, 
prosVeta, šport in telesna vzgoja 
itd; Preko delit v posameznih ak
tivih-je'treba aktiviziratl vse čla
ne ZK, vključeno iv naše terenske 
organizacije, rilrfom >T ,1

Trdnejšo vez med kotnrlejem in 
osnovnimi organizacijami bi mo- 
rala zagotavljati poverjeništva^, 
vendar njihovo delb' it *i! v pol d 
nem1 razmahu. Zdi se, da je' na
paka'v tem, ker mnogi ocenjujejo 
poverjeništva kot<i»mali komite*, 
kar pa je v osnovi‘ iKrešenoi'To*1 
verjeništva morajo biti inštruk- 

(Nadaljev&nje na 2. strani)



2 # MOSCANSKA skupnost

Počitniška skupnost
pri Občin, sindikal. svetu Moste-Polje

Julij in avgust sta osrednja me
seca letnih dopustov. Zato bo ver
jetno zanimalo slehernega člana 
naših delovnih kolektivov, sleher
nega državljana naše občine, ka
ko dela naša počitniška skupnost.

Pri tem ne bi bilo odveč, neko
liko prikazati razvoj te skupnosti, 
predvsem glede na dejstvo, da je 
naša počitniška skupnost ena od 
prvih zaorala ledino v tej smeri 
in je do sedaj dosegla že zelo 
lepe uspehe. Se več, naša počitni
ška skupnost prednjači ne samo 
v našem okraju, temveč tudi v re
publiškem merilu.

Zakaj in kako je nastala počit
niška skupnost?

Na občnem zboru občin, sindi
kalnega sveta 1. 1958 je bila po
udarjena skrb za delovnega člo
veka kot enega glavnih nalog sin
dikata. Razprava je namreč poka
zala, da je za naše delovne ljudi 
sicer urejena precejšnja skrb pri 
delu, glede zaščite dela, prehrane 
itd., nič pa preskrbljenega za to, 
kako bi naši delovni ljudje preži
veli oddih v svojem rednem do
pustu. Praktično so že več let na
zaj odhajali na oddih na razna 
letovišča ob morju ali v gorskih 
predelih pretežno le oni z večjimi 
osebnimi dohodki; teh pa je bilo 
izredno malo. Anketa, ki jo je te
daj izvedel ObSS, je namreč po
kazala, da je v tem letu letovalo 
v raznih letoviščih vsega okrog 
500 oseb — vključno s svojimi 
družinskimi člani .

To dejstvo pa je bilo skrajno 
neugodno in novo izvoljeni ple
num ObSS je takrat sklenil ime
novati komisijo za počitniško 
skupnost z nalogo skrbeti za ce
nen in ugoden oddih za vse člane 
naših kolektivov v glavni sezoni,

pred njo in po njej. Kolektivi so 
sprva skeptično gledali na priza
devanje ObSS, saj niso bile izkuš
nje iz prejšnjih let glede tega nič 
kaj razveseljive. Vendar je bil led 
kaj kmalu predrt. Gospodarske 
organizacije so z največjim razu
mevanjem podprle akcije odbora 
za oddih in počitniška skupnost je 
upravičeno zaživela.

Že istega leta je komisiji za od
dih pri ObSS uspelo organizirati 
svojim članom počitnice v Crikve- 
nici, Moščenički dragi in Bohinju, 
tovarna kovinske embalaže Satur
nus pa je skupnosti odstopila del 
prostih kapacitet v svojem počit
niškem domu v Velikem Lošinju. 
Komisija je tedaj razpolagala s 
105 ležišči — letovalo pa je že 
tega leta 1.180 oseb!

Velik odziv in vsestransko za
dovoljstvo koristnikov v prvem 
letu poslovanja je dalo pobudo 
ObSS oziroma komisiji za oddih, 
da bi v letu 1959 še povečala ka
paciteto počitniških domov. Pre
cejšnja ovira za uresničenje te 
naloge pa so bile dokaj visoke 
najemnine za počitniške domove 
in ležišča. Najboljša rešitev bi se
veda bila nakup oziroma gradnja 
lastnih počitniških domov. Mnogo 
ugodnejša in hitrejša se je poka
zala prva možnost in z razumeva
njem tedanjega ObLO' Ljubljana- 
Moste ter s pomočjo gospodarskih 
organizacij naše občine je ObSS 
kupil počitniška domova v Porto
rožu in v Velikem Lošinju s skup
no kapaciteto 63 ležišč. Ker ka sta 
bila domova kupljena šele ob za
ključku sezone, so letovali naši 
delovni ljudje tudi v tem letu še 
v najetih počitniških domovih. Ta
ko je komisija za oddih razpola
gala v letu 1959 s 150 ležišči

Občinski komite in njegovi organi 
pred novimi nalogami

(Nadaljevanje s 1. strani)

Po drugi strani so to koordinacij- 
torski organ občinskega komiteja, 
ska telesa, ki prenašajo določene 
naloge na osnovne organizacije, 
kar bo pripomoglo k še uspešnej
šemu delu terenskih in vaških or
ganizacij. S poverjeniško mrežo 
lahko zagotovimo enotno politiko 
o vseh vprašanjih — od idejno- 
izobražcvalnega do ostalih vpra
šanj družbenega in gospodarske
ga življenja v naši občini.

Ob spremenjenih pogojih se 
spreminja tudi mesto naše organi
zacije v družbenem življenju. Če
dalje bolj je treba krepiti samo
stojnost vseh ostalih organizacij, 
če se n. pr. nekaj zgodi v kra
jevni organizaciji SZDL, je to njen 
problem in ne problem občinske
ga komiteja oziroma sekretarja 
komiteja. Te probleme bodo mo
rale v bodoče reševati prizadete 
organizacije z večjo samostojnost
jo in z večjim prizadevanjem. Ča
kanje na rešitev z vrha je za
pravljanje časa in čestokrat škod
ljivo podrejanje. Menimo, da bi 
morali starejši in izkušenejši čla
ni ZK učiti mlajše prav te samo
stojnosti. Mislim, da bi morali od-

(vključno Portorož od 1. septem
bra do 30. oktobra), letovalo pa 
je že 1.026 oseb. Pri tem je bilo 
vsekakor pozitivno dejstvo, da je 
bila med letoviščarji že pretežna 
večina delavcev.

Lani je počitniška skupnost raz
polagala s sledečimi domovi: 

Lastni dom v Portorožu — 53 
ležišč; lastni dom v Velem Loši
nju — 18 ležišč; v najemu v Ve
lem Lošinju — 18 ležišč; v Crik- 
venici — 53 ležišč; v Moščeniški 
dragi — 29 ležišč; v Bohinju — 
36 ležišč; skupaj 207 ležišč!

Ugodni pogoji za letovanje, niz
ke cene, odlična prehrana in po
večane kapacitete so močno vpli
vale na porast interesentov za od
dih in v letu 1960 je letovalo v 
počitniških domovih že 2.170 oseb.

Za vse te spodbudne dosežke 
imajo največ zaslug poleg priza-

sredstva, ki so jih dale gospodar
ske organizacije v glavnem le za 
kritje razlike med dejansko ceno 
oskrbnega dne in vplačanem zne
skom za letovanje, sredstva pa, ki 
jih je dal okrajni sindikalni svet, 
za nakup raznega inventarja in za 
popravila. Datacije gospodarskih 
organizacij kakor tudi regres, ki 
ga je izplačevala narodna banka 
za izvensonsko dejavnost vse do 
letošnjega leta, so omogočili po
čitniški skupnosti, da je nudila 
letovanja tudi prosvetnim in 
zdravstvenim delavcem, uslužben
cem javnih ustanov ter upokojen
cem pod istimi pogoji kot članom 
gospodarskih organizacij.

Novi predpisi o nagrajevanju v 
gospodarskih organizacijah ter su
gestija stalne konference za oddih 
pri RSS pa so v letošnjem letu 
narekovali upravnemu odboru po
čitniške skupnosti prehod na eko
nomske cene tudi v počitniških 
domovih. Tako letos gospodarske 
organizacije ne dajejo več dotacij 
za letovanje direktno počitniški 
skupnosti, temveč da vsaka gospo
darska organizacija oziroma usta
nova določeni regres ali vsem čla
nom kolektiva ali pa samo onim, 
ki koristijo oddih.

V vseh naših počitniških domo

praviti nazive »stari« in »mladi« 
člani ZK. Vsi člani ZK bi morali 
zavestno delati na vseh področjih 
ter iskati nove načine in nove pri
jeme v svojem delu.

Glede dela novoizvoljenega ko
miteja, poverjeništev, sekretaria
tov in sekretarjev osnovnih orga
nizacij samo še tole: doslej smo 
organizirali več seminarjev, ki so 
bili posvečeni razpravam o novih 
oblikah in metodah pri delu ZK. 
Na seminarju so sodelovali se
kretarji osnovnih organizacij, 
predsedniki krajevnih organizacij 
SZDL, predsedniki delavskih sve
tov, člani komiteja in drugi. Po
dobnih seminarjev bo še več. Mi
mo tega pa imamo v sestavu ko
miteja tudi politične šole. Skupno 
z delavsko univerzo pa bomo or
ganizirali tudi ostalo idejno-poli- 
tično delo, kjer bo delavska uni
verza prevzela nekatere organiza
cijske naloge.

Seveda to ni vse, saj je še vr
sta drobnih in velikih stvari, s 
katerimi se srečuje novoizvoljeni 
komite. Vse skupaj pa tvori pre
cej obsežno celoto, kateri pravi
mo delovno področje občinskega 
komiteja ZK v mandatnem obdob
ju,« je zaključil tovariš Herman.

Na sliki vidimo počitniški dom v Crikvenici
devnega odbora počitniške skup
nosti predvsem gospodarske orga
nizacije naše občine, ki so s fi
nančnimi sredstvi, materialom, de
lovno silo itd. močno podprle de
javnost počitniške skupnosti.

Finančna sredstva, ki jih je do
bila počitniška skupnost kot do
tacije:

v letu 1958: gospodarske orga
nizacije — 2,260.000 din, Okrajni 
sind. svet — 1,017.000 din;

v letu 1959: gospodarske orga
nizacije — 2,840.000 din, Okrajni 
sind. svet — 1,001.168 din;

v letu 1960: gospodarske orga
nizacije — 3,124.000 din, Okrajni 
sind. svet — 801.165 din.

tefia so gospodarske or
ganizacijo garantirale odplačeva
nje posojila v višini 16,000.000 din 
za dobo 5 let; to posojilo je najel 
ObSS pri Mestni hranilnici v 
Ljubljani za nakup počitniških 
domov v Portorožu In v Velem 
Lošinju. Pripomniti pa je treba,

vih je letos cena oskrbnega dne 
v sezoni 850 din, izven sezone pe 
650 din. Otroci do 10 leta starosti 
imajo 50 % popusta. Gospodarske 
organizacije oziroma ustanove P® 
lahko prispevajo po uredbi o po
čitniških domovih (Ur. 1. FLRJ> 
št. 26/28) vsakemu koristniku od
diha regres dnevno po 250 din ali 
več, če tako sklene organ uprav
ljanja gospodarske organizacije 
oziroma ustanove.

Z uvajanjem ekonomskih cen v 
počitniških domovih — te so vse
kakor večje kakor lansko leto 
pa se pojavlja vprašanje kako 
vskladltl z njimi namen počitni
ških domov t. j. nuditi vsem de
lovnim ljudem kar najbolj ceneno 
in ugodno letovanje ter tako omo
gočiti oddih čim večjemu števil1* 
prebivalstva. Praksa v letošnjem 
letu je namreč pokazala, da ve
čina gospodarskih organizacij i** 
ustanov daje regres koristnikom 
oddiha v isti višini t. j. dnevno P° 

(Nadaljevanje na 6. strani)
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Moščcmi spiačufema m adg^aaatfama
Na dopust

Poletje! Vročina — v planinah precej, ob morju več, doma — 
največ! Kdo bi se ji ne umaknil in pa še — dopust! Seveda, poj
dimo tja, kjer se lahko spočijemo, navžijemo, nagledamo, nale
pimo, nasedimo, nahodimo, na..., na...

Pa smo šli! Premnogi Moščani smo pri tem izkoristili ugod
nosti, ki nam jih je nudila počitniška skupnost pri ObSS — o nje
ni dosedanji dejavnosti in načrtih glej poseben članek na 2. strani 
— ter kmalu po povratku sedli skupaj. Oprostite — ne vsi! Kar 
berite!

Duša Turk iz Saturnusa:
Bila sem na Lošinju
Vožnja — skoraj 5 ur, a pri

letna, čeprav počasna. Vihar jo je 
dvakrat potegnil mimo nas, ko 
smo mi še kar pluli! Otrok je bil 
?-e siten, mož je stoično prenašal, 
sama pa sem vedela: konec dober 
~~ vse dobro! Vozila sem se že 
tretjič v počitniški dom na Loši
nju.

— Se vam je tako priljubil?
Da, obakrat in tudi to pot mi je 

zelo ugajalo. Otok Lošinj je sila 
Prijeten košček našega Jadrana s 
čudovitimi gozdički, zalivčki in 
Potmi ob njih. Dom v Velem Lo- 
fnju je glede na možnosti pri
letno urejen, čeprav je za tako 
"jevilen kolektiv, kot je naš, pre- 
majhen. Zato ima po potrebi tudi 
v najemu nekaj sob izven doma.

In ni minil teden, ko je prijaz
na tovarišica iz Saturnusa pisala: 

Ze četrtič preživljam letni do
pust v Bohinju, na Ukancu. Upra
va doma je meni, možu in otro
koma dodelila lepo, čisto in zrač
no sobo ter smo z njo zelo zado
voljni. Hrana je dobra in izdatna.

Letos imamo na razpolago tudi 
čoln. Dobro bi bilo le, če bi upra
va uvedla nekak urnik, da bi pri
šli do čolna vsi reflektanti in bi 
ne bilo nepotrebnih nevšečnosti.

Starejši gostje našega doma bi 
tudi želeli, da bi uprava popravi
la ali nabavila nove ležalne stole 
— stari so menda že doslužili.

Ukanc je dobil v bližini hotela 
Zlatorog novo poslopje s trgovino, 
ki je razmeroma dobro založena 
ter v glavnem zadovoljuje doma

čine in letoviščarje.
Bohinj je glede vremena na sla

bem glasu — za letos pa to ne 
velja! Že cel teden — po pripove
dovanju drugih celo dva — se kar 
vrstijo čudoviti sončni dnevi in ob 
bregovih jezera je od jutra do ve
čera vse polno kopalcev, starih in 
mladih, naših in tujih. Lepe dne
ve izkoriščamo tudi za izlete, n. 
pr. k slapu Savica, podjetnejši pa 
gredo na Komno ali celo k Tri
glavskim jezerom.

Kdor si želi miru in prijetnega 
oddiha, mu priporočam, naj se 
odloči za letovanje v prelepem 
Bohinjskem kotu.

Tovariški pozdrav Zofija Kuhar
— Tovarišici Kuharjevi iskrena 

hvala za ljubeznivost z željo, da 
bi ji dnevi v počitniškem domu 
v Bohinju ostali v kar najprisrč- 
nejšem spominu!

Pisec teh vrstic — oprostite, 
prosvetni delavec — pa se je le
tos odločil preživeti 10 dni v sin
dikalnem domu

V Portorožu
Ker pa sta o »-morskih« vtisih 

že spregovorila dva pred menoj, 
naj navedem nekaj podatkov in 
misli iz razgovora z upravnikom 
doma tov. Miroslavom Strajher- 
jem.

, Pa je bilo takrat vse zas
deno?

Zanimivo — ne! Čeprav je l 
DHo v kolektivu veliko povpr 
Ivanje za prostore v tem dom 

“° 'tte presenetile nekatere pra 
i-' Postelje sredi največje sezor 

r orc*a je letos organizacija gle 
* Porejanja dopustnikov nekolil 
šepala.

Oprostite, kaj pa počitnišl

PrPa’ prav to se01 mislila še re 
in V<^av° med našim sindikate 
^skupnostjo bo treba vestne
°r8anizirati.
Vedrilo?lK> Pa osebte, hrana ra

ti Personal moram samo pohva 
Privv ^ nam bili vsi vedno pi 
tj.. 1Jeni ugoditi našim željai 
koi,A-a °dlična, kvalitetno
skimln.Sl<0' ^ klubski sobi z radi 
knii* ?paratom, gramofonom 
clnevruco Pa smo že prve pope 
Pustili senco »spečeni« d 
di v '.a-' Zy<*er smo odhajali t 
Sl edmi Javni lokal s plesom,
^oSinin0' K,er ^ edmi v Vele 
bkimi U„'T iža ostno za kraj 3 t 
bil so, ^jCltniškimi domovi, — 
in to Vedno primerno po
la vso ,-,JUb plesni Klasbi, ki je t vse prej kot dobra.

Tovarišica Kuharjeva, vi ste 
oili pa v Bohinju, kajne!

^ lahk! £eem;Xihajam- SiCCr 
"* prav. S terase pri počitniškem domu se nudi gostom prekrasen razgled

na portoroški zaliv

Poslopje je bilo kupljeno — če 
se ne motim — leta 1957 od Strel
ske zveze. Dve leti kasneje ga je 
prevzel ObSS, pokrovitelj pa mu 
je tovarna Totra. To je zelo us
pešna rešitev, saj ima na eni stra
ni neposredni proizvajalec zasigu- 
rana mesta v tem znanem kraju 
rož, parkov, nasadov in čudovite 
peščine, na drugi strani pa ima 
dom tudi skrbno roko, ki bedi nad 
njegovimi potrebami. Stvar nas 
samih je, koliko si potem znamo 
urediti. K prvi ugotovitvi bi takoj 
pripomnil, da je v domu vedno 
nad polovico prav fizičnih delav
cev, k drugi pa razveseljivo dej
stvo, da smo dom v zadnjih dveh 
letih na novo prepleskali, dozi
dali jedilnico in kuhinjo, uredili 
teraso s tušem, okoli doma pa 
park in cvetlice v ličnih lesenih 
zabojih. Za prihodnja leta nam je 
ostalo nerešeno še vprašanje do
voza predvsem težjih artiklov — 
sedaj je treba vse znositi z okrog 
100 m oddaljene ceste in rabimo 
samo za to človeka več! To pa je 
pravzaprav tudi edina večja te
žava in ko jo bomo rešili, bomo 
pridobili tudi parkirni prostor za 
eventualna motorna vozila gostov. 
Manjša težava bi bili podi, ki jih 
bo treba pamenjati ter voda, ki 
včasih zaradi prešibkega pritiska 
ne doseže zgornjih prostorov ali 
pa je sploh zmanjka. Sicer pa je 
bilo to vprašanje aktualno za ves 
Portorož in so se ga že z vso res
nostjo lotili.

— Kako pa je s preskrbo?
Čimveč artiklov nabavljamo ne

posredno pri tovarnah oziroma 
proizvajalcih, tako n. pr. ribe, 
sadje in zelenjavo, osvežujoče pi
jače, kavo, začimbe itd. S tem se
veda zmanjšujemo stroške in v 
prihodnje nameravamo to mrežo 
razširiti kar najbolj mogoče, kajti 
dobi se že praktično vse in do ne
katerih artiklov pridemo tu celo 
ceneje kot v Ljubljani.

— Kako pa vam je uspelo do
biti tako cenene vstopnice za ko
pališče, saj nas stane le 25 dinar
jev, proti celi vstopnini 100 dinar
jev?

Pri upravi kopališča smo do
segli pravzaprav isto ugodnost, ki 
velja za ostale sindikalne domove 
v Portorožu. Vendar drugi plaču
jejo kar pavšalno, mi pa smo na
bavili sedaj n. pr. 1000 vstopnic 
in jih potem vsak naš gost vzame, 
kolikor jih pač želi. Ce karte osta
nejo, jih lahko vrnemo in nam 
uprava kopališča to prizna.

Za prihodnje sezone namerava
mo nabaviti za naše člane tudi 
čoln — če bodo sredstva motor
nega in vodne smuči — ter ležal
ne deske.

Iz kuhinje je prijetno zadišalo. 
Kuharica Jožica Primožičeva je 
pripravila dobrote in med mizami 
je že hitela črnolasa Marija. Ra
dio je prinašal najnovejše vesti, 
jedilnico je napolnilo vrvenje ko
palcev in izletnikov. V sprejemni
ci je zazvonil telefon: Ljubljana 
kliče!

Da, tako je povezano naše živ
ljenje: delo — počitek — delo! In 
po takih počitnicah gre delovni 
človek poln zdravja in moči zo
pet z veseljem na svoje delovno 
mesto, v spominu pa mu bodo 
ostajali nepozabni dnevi, ki jih je 
preživel v Velem Lošinju, Crik- 
venici, Bohinju in Portorožu!
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Razstava QO&padais(keQ a in kamunai- 
mgu tazMfa nase občine

V drugi polovici julija so bile moščanske ulice polne usmerje
valnih puščic in različnih drugih opozoril, ki so usmerjale prebi
valce naše in ostalih občin proti novi šoli na Kodeljevem, kjer je 
bila velika razstava gospodarskega in komunalnega razvoja naše 
komune. »Gospodarsko razstavišče« — tako so namreč v ožjih kro
gih v že omenjenem času imenovali novo šolo Ketteja in Murna 
na Kodeljevem — privabljalo velike množice ljudi, ki so s polno 
pozornostjo ogledovale doslej edinstveno razstavo v Mostah. NI 
treba posebej poudarjati, da se je obiskovalec počutil kot na ne
kem večjem velesejmu, saj so organizatorji poskrbeli za vse tisto, 
kar je obiskovalcem nudilo zares prijeten ambient: okusno oprem
ljeni razstavni prostori s skrbno izbranimi predmeti, zelo prijetna 
glasba, dobra okrepčila in druge reči. Skratka »meščanski velese
jem« je živel s polnim življenjem...

Razstavni prostori so bili izpopolnjeni do zadnjega kotička. 
Nad 30 različnih podjetij je razstavljalo svoje izdelke, druga so 
zopet prikazovala svojo dejavnost z raznimi grafikoni itd. Sorod
na podjetja so bila razporejena po nadstropjih. Vse to je nudilo 
obiskovalcem izredno možnost, da se do podrobnosti seznanijo z 
razvojem moščanskih gospodarskih organizacij, z njihovimi pro
izvodi in komu prodajajo svoje izdelke. Mimo tega je imel sleherni 
obiskovalec možnost seznaniti se z gospodarsko močjo naše komu
ne nasploh s komunalno dejavnostjo v naši občini ter s telesno- 
kulturnim življenjem. Morda so bila premalo poudarjena nekatera 
druga področja, vendar tega ne gre šteti prirediteljem v slabo, 
saj so razstavo organizirali v počitnicah in v zelo kratkem času! 
Prva razstava pa je organizatorjem dala tudi prve izkušnje in 
prihodnje leto bodo imeli novo priložnost popraviti oz. odpraviti 
napake iz letošnjega leta in izpopolniti razstavo.

Sedaj pa poglejmo v pisane razstavne prostore.

Diplome, diplome...
Merilo znanja za učence naj

različnejših šol so spričevala in 
diplome. Merilo doseženih uspe
hov na športnih tekmovanjih so 
kolajne in diplome. Merilo priza
devanja in kakovosti proizvodnje 
v podjetjih so tudi kolajne in di
plome. In prav teh diplom so si

Bogata »Verižna reakcija" 
v kemični stroki

Hipoidno olje, detergenti desti
lati, gazolini, arbogeni, glinica, 
aluminijeve soli, tekstilna pomož
na sredstva, usnjarska pomožna 
sredstva, kostni in kožni klej, že
latina itd. so samo nekateri pro-

700, 1. 1900 pa 3.700 ton raznih 
izdelkov, Oljarne 1. 1952 1.200 ton, 
lani pa 1.600.

Tovarna kleja je bila ustanov
ljena 1. 1882 — sodi torej med 
najstarejše tovarne v Ljubljani.

precej priborila nekatera podjetja 
naše komune — diplom za kako
vost, za praktičnost in za ličnost 
raznih izdelkov.

Med podjetja naše komune, ki 
so na številnih razstavah in sej
mih osvojila največ diplom in ko
lajn, spadata Saturnus in Plete
nina. Saturnus je osvojil celo ju
goslovanskega »Oskarja« za em
balažo 1. 1960 za svoj model po
krova Aluvi; zanj je dobilo pod
jetje 93 od 100 možnih točk. Tudi 
Pletenina se ponaša z zlato ko
lajno in sedmimi diplomami, ki 
jih je osvojila na razstavi Moda 
1961 za moške srajce in ženske 
kopalne obleke. Obe podjetji ni
sta razstavili vseh svojih izdelkov 
na občinski razstavi komunalnega 
in gospodarskega razvoja, saj bi 
bilo to praktično nemogoče — 
glede na razširjenost* proizvodnje 
in Število proizvodov bi samo oni
dve potrebovali skoraj ves raz
stavni prostor. Zato sta prikazali 
le majhen del svoje dejavnosti, 
hkrati pa organizirali prodajo ne
katerih svojih standardnih izdel
kov.

O razvoju Saturnusa in Plete
nine je res odveč razpravljati. 
Obe podjetji sta si že davno utrli 
pot med široke množice svojih 
odjemalcev, ki jih zadovoljujeta 
v vsakem oziru. Zato ni slučaj, 
da sta tako Saturnus kot Pleteni
na močno razširila proizvodnjo po 
obsegu in številu proizvodov.

Razstavo je obiskalo veliko števlo obiskovalcev. Na sliki vidimo 
goste, ki si ogledujejo razstavne prostore

izvodi znanih moščanskih podje
tij Teol-Oljarna, Olma, Kemična 
tovarna, tovarna kleja in Arbo iz 
Podgrada. Izredno dinamičen raz
voj so dosegla skoraj vsa našteta 
podjetja, saj je občanom, ki z nji
mi niso v neposrednih stikih, tež
ko verjeti, da je bil dosežen tako 
izreden uspeh.

Podjetje Arbo n. pr. je imelo 
1. 1954 32 zaposlenih delavcev,
proizvedlo pa je okoli 432 ton pro
duktov v skupni vrednosti 53,4 
milijone. V minulem letu pa je 
Arbo s 45 delavci proizvedlo 2.080 
ton produktov v vrednosti 270 mi
lijonov dinarjev. Vrednost proiz
vodnje v 1. 1965 pa bo narasla 
kar na 412,6 milijonov.

Še večjo dinamiko razvoja je 
doseglo podjetje Olma. Leta 1951 
je proizvedlo za 20 milijonov, 1. 
1960 pa za 614 milijonov raznih 
olj. In redka so podjetja v naši 
ožji in širši domovini, ki imajo 
danes na 1 zaposlenega kar 14 mi
lijonov bruto produkta. To je za
res izredna dinamika razvoja in 
velika produktivnost!

Čeprav nekoliko starejši sta 
vendar tovarni Teol in Oljarna 
nekajkrat povečali svojo proiz- 
vodjo. Teol je 1. 1952 proizvedel

Predsednik ObLO Moste-Polje 
». Fain otvarja razstavo

HIŠNI SVETI IN LASTNIKI PRIVATNIH STANOVANJSKIH
HIŠ!

Obveščamo vas, da se pri stanovanjskemu organu ObLO dobe 
tiskovine »ODLOKA O HIŠNEM REDU«, ki velja za vse stanovanj
ske hiše v občini Ljubljana-Moste-Poije, Ta odlok si morajo naba
viti vsi hišni sveti in lastniki privatnih stanovanjskih hiš, v kate
rih so najemniška stanovanja, ter ga izobesiti na vidnem mestu v 
hiši, da se z njim lahko seznanijo vsi stanovalci.

Tiskovine odloka o hišnem redu se dobe vsak ponedeljek in pe
tek od 8. do 12. in vsako sredo od 8. do 12. in 14. do 17. ure pri sta
novanjskemu organu občine. ObLO Ljubljana-Mostc-Poljo

Tudi pri Kleju so stremeli za čim 
večjim razvojem podjetja, kar je 
razvidno iz tehle nekaj podatkov: 
1. 1953 je podjetje doseglo 640 od
stotkov večji izvoz v primerjavi 
z 1. 1947, ko je bil izvoz enak 
predvojnemu. Proizvodnja je v 
zvezi s porastom izvoza narastla 
od 100 odstotkov 1. 1946 na 218 
odstotkov v lanskem letu.

Za zdaj je v najslabšem položa
ju Kemična tovarna, ki ima pre
cej izčrpan in zastarel strojni 
park. Toda vodstvo in kolektiv 
podjetja se prizadevata, da bi svo
jo proizvodnjo preusmerila. Tako 
predvidevajo v prvi fazi letno pro
izvodnjo 1.127 ton poliamidne svi
le tipa »perlon«, medtem ko bi v 
drugi fazi dosegli nad 4.000 ton. 
Z uvedbo proizvodnjo poliamidne 
svile bi 3e dvignil bruto produkt 
že v prvi fazi na 2.800 milijonov 
dinarjev. Poliamidno svilo bi upo
rabljali za ženske obleke, ženske 
nogavice, žensko perilo, kopalke, 
čipke in druge predmete. Kljub 
vsem tem mnogo obetajočim šte
vilkam pa lahko ugotovimo, da se 
bo delovni kolektiv Kemčine to
varne še nekaj časa boril s seda
njimi težavami. Ce pa bodo zaro
potali novi stroji pri izdelavi po
liamidne svile, bo tudi v kemični 
tovarni živahneje zaplalo življe
nje delovnega kolektiva in tovar
ne.

Za vsa kemična podjetja v naši 
komuni pa velja splošna ugoto
vitev: tovarne so v rokah dobrih 
gospodarjev, ki niso zadovoljni 15 
majhnimi delovnimi zmagami* 
marveč stremijo za čimvečjim de
lovnim učinkom, kar se vsem čla
nom delovnih kolektivov bogato 
obrestuje.
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Prometne usluge 
hitro naraščajo

V naši občini je kar pet podje
tij, ki se kakorkoli ukvarjajo s 
Prometno dejavnostjo: SAP, Jav- 
Pe garaže, Protektor, Avtopromet 
in Vulkan. Tudi ta podjetja so 
Prikazala na razstavi svojo dejav
nost in napredek, ki so ga dosegla 
°d začetka svojega delovanja.

tomobilske plašče vseh vrst, po 
naročilu pa izdelujejo tudi razne 
gumijaste predmete. Koliko je to 
podjetje razširilo svojo dejavnost 
je razvidno iz sledečih podatkov: 
1. 1952 je protektirano 1.934 avto
mobilskih plaščev razne velikosti, 
v minulem letu pa 9.226!

Z2Kib&;, :-
Nekatera podjetja so razstavljala tudi na prostem

SAP je znano podjetje tako v 
Dnši domovini kot že v zamejstvu. 
P° razstave je prevozilo to pod
rtje v povprečju vsaj dvakrat 
vsakega Jugoslovana. Tudi število 
Prevoženih kilometrov je preseglo 
Vsa pričakovanja. Samo v minu- 
jcni letu je SAP s svojimi sedem- 
nesetimi avtobusi prevozil okoli 
5 niilijonov kilometrov in 4,700.000 
Potnikov. Kolektiv tega podjetja 

v 1. 1960 izdelal 70 karoserij za
nvtobuse.
.Vulkan je uslužnostno podjetje, 
nia pa tudi svoj proizvodni pro- 

Rram. Izdelujejo kolesa za grad- 
ene vozičke »japonarje« ter za 

ostale gradbene in skladiščne vo- 
e' .Vtimo tega — po naročilu — 

■delujejo tudi različne gumijaste
Predmete.

Pri Protektor ju protektirajo av-

Avtopromet je bil do predkrat- 
kim na razpolago le za prevoz s 
tovornimi avtomobili in so pri tem 
podjetju dosegli viden napredek. 
Mimo prevozniške dejavnosti pa 
je prevzelo podjetje nedavno tega 
tudi servis znane tovarne Zastava 
iz Kragujevca. Popularni »tičko« 
najde za kakršnokoli »bolečino« 
dobrega »zdravnika« v delovnem 
kolektivu tega podjetja.

Najmlajše izmed zgoraj našte
tih so Javne garaže. Tu so na vo
ljo avtomobilistom vse potrebne 
usluge: garažiranje, čiščenje in 
naftiranje, mazanje ter menjava
nje olj, opravljajo pa tudi klepar
ska dela in popravila vseh vrst 
ter polirajo avtomobile. To pod
jetje ima ugodne pogoje za raz
voj, saj je na naših cestah čedalje 
več motornih vozil, ki jim je tre
ba nuditi celotno oskrbo.

Razvoj Graditelja-nezadostno
jn/e bežen pogled v telefonsl 
Ei-fJiu nam Pove, da sta ob 
Po a , ni Podjetji v naši občini - 

VADITELJ in STAVBA-POLJ; 
jVTr-tetji z manjšimi kapacitetam 
dpi *zt'edni dinamiki gradben 
klii Kn°st!’ 2 drugimi besedam 
KriHv. Vel'kemu povpraševanju p 
nj .enih uslugBh v naši komu 
dej«, tfi Podjetji razširili svoj 
to ] .,* V"osti v takem obsegu, kot t 
zal s?' Graditelj je sicer prika 
Zadnik0 .dol°čeno razvojno pot 
kolpV 1rrl desetletju, ki izgloda ta 
ttov »%le a io imel 18 milijo 
lavpp^lJtetn in 62 zaposlenih dc

Poslenih 82 1 H1 ,kaSneje je bil° za
Je zm«Pi82P4delavcev’ Promct P 
razvofn 54 "dUjonov. Toda t 
SledpJIi.a Pot Precej skromn
Drav grndh^i Člnitelte> ki n0 mp*„ac:en m Podjetjem izred 

nost razširjenja dejavnost

Mnogo več poleta v svoji dejav
nosti so pokazala ostala podjetja, 
ki dopolnjujejo gradbeno dejav
nost, oziroma izpopolnjujejo do
grajene stavbe.

Na prvem mestu je Mineral — 
industrija naravnega in umetnega 
kamna. Odkar se je to podjetje 
preselilo v nove prostore ob In
dustrijski cesti, je močno razširi
lo svojo dejavnost. S svojimi iz
delki osvaja Mineral tudi inozem
sko tržišče, zlasti z različnimi plo
ščami za mizice stilnega pohištva, 
ki jih izvažajo v ZDA. Izdelki Mi
nerala so povsod iskano blago. 
Naj navedem le nekaj znanih 
stavb, ki so kakorkoli obložene z 
izdelki Minerala: kulturni dom v 
Zagorju, bar hotel Turist v Ljub
ljani, mozaik v sodni palači v No
vi Gorici itd. To podjetje proizva
ja med drugim tudi plošče za la

boratorijske tehtnice, ploščice za 
daljnovode, zračna stikala itd. 
Kamnolom Minerala »Drenov 
grič« daje edinstveni črni mar
mor v Evropi. Torej — Mineral je 
na dobri poti, da doseže še večji 
razvoj.

Z Vevč je razstavljalo montaž
no podjetje Izolit, iz Sneberja pa 
obrtno podjetje Obloga. Obe pod
jetji sta z okusnimi izdelki pri
kazali svojo dejavnost. Izolit se 
ukvarja z izdelavo blazin iz ste
klene volne, ki se uporablja za 
izolacijo, izdeluje pa tudi vrvi iz 
steklene volne, pluto plošče žlin- 
drino volno itd. Obloga pa oblaga 
stene, pode itd. s keramičnimi 
ploščicami vseh barv ter opravlja

usluge, ki so s tem v zvezi. Obe 
podjetji imata lepo perspektivo, 
saj je čedalje več gradbenih ob
jektov, ki jih je treba opremiti.

Kot dopolnilo h gradbeni dejav
nosti lahko štejemo tudi podjetje 
Ellux — elektroinstalacijsko pod
jetje iz Most, ki med drugim iz
deluje tudi razne lestence, grelce, 
stikala itd. ter Elektro iz Polja, 
ki izvršuje vse instalacije šibkega 
in jakega toka ter ostale usluge.

Na meščanski razstavi se je po
javilo tudi največje slovensko 
gradbeno podjetje Gradis, ki ima 
svoj obrat v naši občini. V tem 
obratu na industrijski način iz
delujejo polizdelke za razne grad
nje stanovanjskih in ostalih stavb.

Veliki uspehi tudi 
v ostalih panogah

Seznam podjetij v naši občini 
dopolnjujejo Žima, Totra, Kolin
ska tovarna, Indos, papirnica Vev
če, Emona Zalog, Mehanika, Mi
zarstvo Moste in druga.

Dobri izdelki najdejo potrošni
ka celo v najoddaljenih krajih. 
Tako je tudi z izdelki Žime. Svo
je izdelke prodajajo doma ter v 
inozemstvu in sicer v ZDA. CSSR, 
Italiji, Franciji, Avstriji in Zahod
ni Nemčiji. Zaradi vedno večjega 
povpraševanja so tudi v tem 
podjetju razširili proizvodnjo: le
ta 1956 so izdelali za 130 milijo
nov, leta 1961 pa bo znašala pro
izvodnja 350 milijonov. Pri pod
jetju Žima skrbijo tudi za druž
beni standard; tako so leta 1959 
uporabili zanj 5 milijonov, lansko 
leto 15,750.000, letos pa že okoli 
10 milijonov dinarjev.

Tovarna trakov, vezalk in ela
stike Totra prav tako prerašča v 
vedno večje podjetje. Leta 1952 je 
bilo v njem zaposlenih le 20 de
lavcev, ki so proizvedli za 30 mi
lijonov, lansko leto pa je 16Q de
lavcev doseglo bruto produkt 260 
milijonov.

Vsem gospodinjam je dobro 
znano ime Kolinska tovarna hra
nil. Ni gospodinjstva, ki bi v njem 
ne uporabljali vsaj nekaj izmed 
številnih in okusnih proizvodov te 
tovarne. Zaradi vedno večjega 
povpraševanja po izdelkih Kolin
ske tovarne hranil je podjetje za 
nekajkrat povečalo svojo proiz
vodnjo — tako po količini kot po 
vrednosti.

Novi papirniški stroji, skrb za 
družbeni standard, počitniški dom, 
stanovanjske zadruge, rekonstruk
cija obratov, izvoz v Burmo, In
donezijo, Cejlon, Turčijo, ZAR, 
Italijo, Urugvaj, Peru, Norveško, 
Nemčijo, Belgijo, Avstrijo, izdela
va fotografskega papirja v kopro
dukciji itd. so značilnosti znane 
papirnice Vevče. O tej tovarni res 
ni treba posebej opisovati delov
nih zmag, ki niso znane samo 
vsem našim občanom.

Enako kot papirnica se uveljav
ljata tudi podjetji Indos in Izo- 
lirka. Pri Indosu izdelujejo obde
lovalne stroje, transportne stroje 
in viličarje raznih vrst.

Pri Izolirki se predvideli poleg 
že obstoječe proizvodnje še hidro
izolacijo, elektroizolacijo in ter- 
moakustično izolacijo. Predvide
vajo povečanje bruto produkta na 
posameznega delavca od 5,150.000 
v letu 1961 na 8,420.000 v 1. 1965 
— torej precejšen dvig podjetja 
in proizvodnje.

Primerno vskladiščenje blaga je 
nujna potreba sodobnega gospo
darstva. Prav ta potreba je rodila 
idejo o podjetju za skladiščne

usluge. Tako je nastalo podjetje 
za iztovarjanje, pretovarjanje in 
skladiščenje blaga — Javna skla
dišča. Razvojna pot tega podjetja 
je izredno dinamična. Promet v 
letu 1956 je znašal 91.000 ton, lan
sko leto 439.905 ton. Seveda pa je 
bila povečana prostornina skladi
ščnih prostorov in sicer od 7.634 
m2 v 1. 1956 na 59.030 m'- v 1. 1960.

Najbolj nazorno in praktično je 
prikazalo svojo dejavnost Mizar
stvo Moste. Nova šola na Kode
ljevem je opremljena s sodobnim 
pohištvom in v njej je bilo »mo- 
ščansko GR«. Tako so imeli ob
iskovalci izredno priložnost, da so 
lahko občudovali sodobno oprem
ljene prostore nove šole in izrekli 
polno priznanje Mizarstvu Moste, 
ki je opremilo šolske prostore s 
svojimi izdelki.

*

Prišli smo do zadnjih vrat raz- 
staviščnih prostorov. Čeprav so se 
že zapirala, je vendar ostal nepo
zaben vtis o skrbno pripravljeni 
razstavi komunalnega in gospo
darskega razvoja naše komune. 
Številni znanci so mi svetovali, 
naj povprašam nekatere obisko
valce o tem, kakšni so njihovi 
vtisi o razstavi; vendar sem to 
opustil iz preprostega razloga: ni
ti en obiskovalec ni bil razočaran, 
kar potrjuje dejstvo, da je razsta
va zbudila veliko zanimanje pre
bivalstva. Odtod tudi nepričako
vano številen obisk, ki je prav ta
ko eden od dokazov za uspeh raz
stave. Zato sem se odločil v ime
nu vseh obiskovalcev povedati, da 
je prva razstava komunalnega in 
gospodarskega razvoja občine Mo- 
ste-Polje uspela. Prihodnje leto, 
pa je pričakovati še večjih uspe
hov, saj je razvidno iz perspek
tivnih načrtov številnih podjetij, 
da bo v novem obdobju proizvod
nja še bogatejša, dejavnost na 
področju standarda delovnih lju
di večja, komunalna dejavnost in
tenzivnejša; skratka — prihodnja 
razstava bo nudila obiskovalcem 
možnost, da sami ocenijo, kakšen 
bo uspeh na teh področjih v naši 
komuni v enem letu.

Za ta velik uspeh gre največje 
priznanje pobudnikom, organiza
torjem in udeležencem razstave, 
kajti od ideje o organizaciji, do 
uresničitve ter do polnega uspeha 
je minilo komaj mesec dni! V ta
ko kratkem času so morali orga
nizatorji vložiti veliko truda in 
prizadevanja za kar pa jim gre 
tudi popolno priznanje!

ČITAJTE IN DOPISUJTE
V
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Pravijo, da v počitniških me 
družbcno-poiitični delavci oziroma 
Vendar to ni pravilno! So izjeme, 
delajo v počitniških mesecih, ker 
ka, da ne morejo organizirati us 
predju »počitniška mrzlica«, delo 
prihodom hladnejših dni. So pa 
tivno delajo v tem času.

No, naj bo tako ali drugače, 
jevni organizaciji SZDL ter se z 
o njihovem delu in težavah oziro 
v počitnicah. Izbrali smo skoraj 
potekal naš pogovor kot običajno: 
področij in dogovori so bili tudi

secih počivajo tudi sicer aktivni 
organizacije, v katerih ti delajo, 
da nekatere organizacije res ne 
je pač narava njihovega dela ta- 

pešnega dela. Pri drugih je v os- 
v organizaciji pa bo zaživelo s 

tudi take organizacije, ki zelo ak-

odločili smo se obiskati dve kra- 
odgovornimi odborniki pomeniti 

ma o njihovem prizadevanju prav 
najbolj oddaljene kraje. Seveda je 
vrstila so se vprašanja z raznih 
različni.

(Nadaljevanje z 2. strani)
250 din, pri tem pa ne upoštevajo 
osebnih dohodkov posameznega 
koristnika niti števila članov nje
gove družine. Tako prejemajo re
gres v enaki višini tisti, ki imajo 
visoke osebne dohodke, kakor tu
di oni z zelo skromnimi osebnimi 
dohodki. Ne upošteva se tudi šte
vilo zaposlenih članov v družini 
itd. Razumljivo je, da je tako 
onim s skromnimi osebnimi do
hodki, posebno če imajo več otrok 
zelo otežkočeno, če že ne onemo
gočeno letovanje v počitniških do
movih. Zato namerava predlagati 
občinski sindikalni svet vsem go
spodarskim organizacijam in usta
novam, da pri dodeljevanju re
gresa za oddih upoštevajo višino 
osebnih dohodkov in eventualno 
tudi število ožjih svojcev. Tako bi 
člani z večjimi osebnimi dohodki 
prejeli manjši regres, oni z manj
šimi osebnimi dohodki pa večje
ga. Seveda bo to samo priporočilo 
— stvar kolektivov pa bo, kako 
bodo to uredili.

Novoizvoljeni upravni odbor 
počitniške skupnosti je tudi letos 
pripravil vse potrebno za čim 
ugodnejše letovanje delovnih lju
di. Zaradi zelo slabih stanovanj
skih prostorov in sanitarnih na
prav je bil ukinjen počitniški dom 
v Moščeniški dragi, v nadomestilo 
pa so bile povečane kapacitete v 
ostalih počitniških domovih.

Glede ostalega dela krajevne or
ganizacije si je odbor zastavil šte
vilne naloge, ki pa jih lahko re
šuje le v zimskih mesecih, ko so 
ljudje doma. Zanimivo je, da ho
dijo mnogi prebivalci oddaljenih 
vasi na delo v Vevče; seveda jim 
pot jemlje precej prostega časa.

Število članov svoje organizaci
je SZDL želijo povečati, vendar

naletijo na težave zaradi za hri
bovske kraje visoke članarine. 
Imajo stike z občinskim odborom 
SZDL, toda v glavnem le preko 
dopisov. Doslej niso v tej organi
zaciji imeli nobene sekcije, name
ravajo pa že letos organizirati ti
ste sekcije, za katere bi bilo naj
več zanimanja. Skratka, zaradi 
razsežnosti ozemlja ter pomanj
kanja številnih reči je delo v tej 
organizaciji precej težko, ne glede 
na to, da je kakršnokoli delo mož
no le v zimskih mesecih.

Poživitev dela z mladino
odbor. Članstvo te organizacije je 
iz Prežganja, Volavlja, Malega 
vrha, Zg. Besnice ter iz Malega 
in Velikega Trebeljevega. Čeprav 
je v tej organizaciji okoli 280 vo- 
lilcev, je včlanjenih vanjo le 92 
članov. Predsednika te organizaci
je Janeza Galeta smo dobili na 
njegovem domu. V prijetnem po
menku nam je. pripovedoval o šte
vilnih težavah, s katerimi se bori 
njihova krajevna organizacija in 
njen odbor.

Osnovna naloga pri njih je, po
živeti delo z mladino. Mladina iz 
hribovskih vasi je prikrajšana za 
marsikatero prijetno urico. Ni pri
mernih dvoran, ni kina, ni tega ni 
onega. Obstaja pa aktiv mladih 
zadružnikov, ki ima v svojem se
stavu igralsko sekcijo in ta pri
reja v zimskih mesecih lutkovne 
igrice ali tudi kako drugo igro. V 
zvezi s kulturno-prosvetno dejav
nostjo bi morali navezati trdnejše 
stike s prosvetnimi delavci, ki naj 
bi pomagali pri organizaciji raz
ličnih prireditev. To bi močno raz- 

Krajevna organizacija SZDL gibalo življenje tamkajšnjega pre- 
Prežganje ima samo šestčlanski bivalstva.

Počitniška skupnost

Mnogo načrtov

Opravljena so bila večja adap
tacijska dela v počitniških domo
vih v Portorožu in Bohinju ter 
manjša dela v Velem Lošinju. V 
Portorožu je bila zgrajena prijet
na terasa, za počitniški dom v Bo
hinju pa kupljen čoln.

Uvedena je bila še ena novost: 
upravljanje počitniških domov po 
ekonomskih enotah. Tako sedaj 
predstavlja vsak počitniški dom 
ekonomsko enoto zase, upiavlja 
pa ga upravni odbor te enote. V 
upravnem odboru posamezne eko
nomske enote so predstavniki raz
nih kolektivov, vsi pa so odgovor
ni za svoje poslovanje upravne
mu odboru počitniške skupnosti 
pri ObSS, ki usmerja in vsklajuje 
poslovanje vseh počitniških do
mov v skupnosti.

Namen te decentralizacije je 
bil, uvesti ekonomičnejše poslova
nje počitniških domov in zmanj
šanje režijskih stroškov pri nji
hovem upravljanju in vzdrževa
nju — vse to pa naj prispeva k 
znižanju stroškov oskrbnega dne.

Letos razpolaga skupnost s 165 
ležišči in s prostimi kapacitetami 
v počitniškem domu tovarne Sa
turnus v Velem Lošinju. Zanima
nje za letovanje je izredno veliko 
in ob zaključku poslovanja je pri
čakovati kar najbolj zadovoljive 
rezultate.

H. P,

Predsednik odbora krajevne or
ganizacije Besnica tovariš Anton 
Vinšek je v živahnem pogovoru 
napovedal številne akcije, ki jih 
ima v načrtu ta organizacija.

Okoli 80 odstotkov volilcev je 
vključenih v vrste SZDL in vsi 
redno izvršujejo svoje obveznosti 
do organizacije. Res da so po ve
čini kmetje, vendar ima ta kra
jevna organizacija kar tri sekcije: 
kulturno-umetniško, gospodarsko 
in sekcijo ljudske tehnike. Kul- 
turnoumetniška je aktivnejša v 
zimskih mesecih, kar pa je seveda 
popolnoma razumljivo. Pri sekciji 
ljudske tehnike pa je delo skozi 
vse leto precej živahno. Aktive 
mladih zadružnikov so povezali v 
krožke in tečaje, zlasti za šoferje. 
Gospodarska sekcija obravnava na 
svojih sestankih razna komunalna 
vprašanja, pa tudi drugih zanimi
vih področij ne zanemarjajo.

Enajstčlanski odbor krajevne 
organizacije Besnica ima v načrtu 
aktivirati čim več prebivalstva in 
še bolj poživiti delo na vseh pod
ročjih, zlasti aktive mladih za
družnikov. Pri ljudski tehniki so 
predvideli nakup ozkometražnega 
kinoprojektorja, v Javorju pa bo
do kupili skupni televizor.

Velike težave pri delu odbora 
povzroča prezaposlenost razmero
ma majhnega števila odbornikov, 
ki so vsi zaposleni kot delavci in 
uslužbenci po raznih podjetjih in 
ustanovah. Zaradi -razsežnosti 
ozemlja te krajevne organizacije 
bi morali število članov odbora 
vsekakor povečati in pritegniti še 
druge delavoljne mlade zadruž
nike.

Pri združitvi zadruge je odbor

\

NOVO IGRIŠČE
Naposled bodo tudi košarkarji 

Partizana in Moste dobili svoje 
asfaltirano igrišče. To bo že tretje 
košarkarsko igrišče v naši občini, 
ki bo tako urejeno, da bodo na 
njem lahko igrali tudi kakovostne 
tekme. Ne glede na to, kakšne 
tekme se bodo vrstile na treh 
igriščih v naši občini, pa lahko 
ugotovimo, da je košarka v naši 
komuni na prvi poti in lahko do
seže res lepe uspehe. Mimo tega 
pa bodo tri asfaltirana igrišča nu
dila meščanski mladini obilo mož
nosti za strokovno izpopolnjeva
nje —• to pa v minulem letu ni 
bilo možno!

IGRE PAPIRNICAR-SPORTNE 
JEV

Od 24. do 27. avgusta so bile na
igriščih v Vevčah X. letne igre 
papirničarjev Slovenije. Delavci in 
uslužbenci papirniške industrije iz

krajevne organizacije s pravilnim 
pojasnjevanjem pripomogel, da so 
bili vsi volilci pravočasno obve
ščeni o namenu združitve. Zato je 
združitev potekala brez zastoja 
in pretresljajev.

Kot je videti, so odborniki te 
organizacije SZDL zavihali rokave 
in pridno delajo. Morda bodo pri 
uresničevanju svojih načrtov na
leteli na težave, zlasti finančne, 
toda pokazali so veliko volje in 
smisla za ugotavljanje potreb, kar 
je v danih pogojih tudi zadovo
ljivo. _____

JjUlU.

cele Slovenije so se pomerili v at
letiki, odbojki, nogometu, keglja
nju, namiznem tenisu in plavanju. 
Tekmovanje je bilo dobro organi
zirano in je popolnoma uspelo; za 
to gre vse priznanje delovnemu 
kolektivu papirnice Vevče, ki je 
dal pred tekmovanjem natisniti 
tudi okusno opremljen spored 
tekmovanja z opisom dosedanjih 
tekmovanj.

PLAVALNI TEČAJ

V počitnicah so organizirali 
marljivi delavci iz Polja plavalni 
tečaj za tiste, ki še niso znali pla
vati. Tečaj je bil v juliju in av
gustu (vodil ga je tov. Marjan 
Kreuh) in ga je obiskovalo nad 
sto mladih občanov iz Polja in 
okolice. Mladina iz Most ni hodila 
v vevški bazen na tečaj, ker bi 
bilo to zvezano s precejšnjimi te
žavami glede prevoza iz Most v 
Vevče in nazaj.
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Ali že veste, na morje gremo!
29. julij 1961, zgodnje jutro — 

kazalec na uri se pomika proti 
šesti. Le zakaj se zbirajo pred 
stavbo ObLO Moste—Polje otroci 
s kovčki, se vprašujejo mimoido-

vi«, »Morske zvezde«, »Rakci«... 
Najbolj pa me zanima, kaj je za 
vrati »Sobe skrivnosti« in »Čira- 
čara«. Odprem jih, hm, kaj? Lepo 
pogrnjene postelje, pospravljena

Ob veselem razvedrilu so jim hitro potekale počitnice
Zakaj visi v zraku oblaček ve

sele vznemirjenosti in pričakova- 
pja in je vanj ovit ves ta neukrot- 
‘Jivi živ-žav?

2e se sliši brnenje, umaknite 
avtobus se bliža! V njem se- 

°‘io otroci, ki so vstopili v Polju. 
Zvedave oči opazujejo vstopajoče 

kakšne tovariše bomo dobili? 
^°slednje vprašanje: »Ste se do- 
°r° 'namestili?« in že pelje avto
bus skozi Ljubljano, Vrhniko, Po
gojno, tja proti morju v prijazno, 
Jeleno Zambratijo pri Savudriji, 
uganili ste — otroci gredo na tri- 
edonsko letovanje k morju.
, Ob izstopu iz avtobusa se že
°rmirajo skupine starih in novih
nancev in kot bi mignil že vedo, 
Je bodo spali, kje se pripravljajo 
nbrote za njihove želodčke in kar 

Je seveda najvažnejše — kje je 
jnaža. že prvi dan gre vse po toč- 

o d0iogenern dnevnem redu, po 
£ Vl Prespani noči pa se človeku 

h da je ta velika družina osem- 
esetih otrok že dolgo skupaj.
,Ko po štirinajstih dneh življe- 

1 "Otrok na letovanju hodim po 
Po urejeni zgradbi, opazim pov- 

n-T iyzoren red, na vratih spalnic 
Voh 1^n.° izdelane tablice, ki po- 
_ ° kje so »Gusarji«, »Mladi le-

soba — domišljija otrok je neiz
črpna.

Hiša je prazna. Le kje so vsi? 
Iz velikega, lepo urejenega, z 
drevjem zasajenega vrta zaslišim 
prešeren smeh. Bela, z istrskim 
kamenjem tlakovana pot me pri
pelje v gručo zagorelih fantov in 
deklic, ki se na ravni betonski 
ploščadi ob morju pripravljajo na 
plavalne tekme. »Kaj znate vsi 
plavati?« jih vprašam. »Skoro vsi 
saj smo imeli pravo plavalno šo
lo,« mi zakličejo in že poskačejo 
v morje.

Ustavim se ob kupu mivke. 
Najmlajši — Polonca in Tatjanca 
— sta tako zatopljeni v igro — 
pečeta torte, — da me sploh ne 
opazita. Polončina torta je okra
šena s pisanim cvetjem, nabranim 
na trati ob morju; Tatjanca, se 
mi zdi, ima raje čokoladno. Sele 
moja pohvala ju vzdrami pri ta
ko »resnem« delu.

Malo vstran gruča otrok obču
dujoče opazuje enega od gusar
jev, ki je odkril v morju veliko 
morsko uho. Saj taka trofeja pri- 
tiče prav gusarju, s tem se vsi 
strinjamo. Zvedela sem, da ni ta
ko enostavno biti gusar. Preden 
dobiš ta častni naziv, moraš opra-

Nova
J?<*ro travnato igrišče, dobre 
oriK6 ln ostala oprema, delaven 
osn~,r ln izkušen trener — to so 
dek Vn' za vidnejši napre-
da ■nosornetnega kolektiva. Scve- 
Hadaritreba imeti tudi mlade in 
rožen- ne nw»ometaše, ki so obo- 
Povpi. z veliko volje in samood- 
neizogibe'1 ^ vsestrans*ti napredek

odh’l.,tega 80 50 dobro zavedali 
kluh„i?lkl NK Slovan. Zato je 
Vene a uprava ob podpori društ- 
ustvaH?raVe naP°la vse sile, da bi 
za hltr^xPr?v, omenjene pogoje 
ŠfancurejSo kakovostno rast mo- 
l^avruo83 noSometnega kolektiva. 
PodoI*® 0 n°8ometno igrišče je že 
'iariono.019 urejeno, mladih in na- 
^ek rJj1 nogometašev je na pre- 
^ošč-moi-u avgusta pa je vadbo 

nskih nogometašev prevzel

smer

viti težak izpit —- pokazati kup 
morskih veščin in šele na vrvici 
okoli vratu obešene klešče mor
skega raka so znak, da si res pra
vi gusar. Naj vam povem še to, 
da je celo tovarišica Ljuba opra
vila vse težke preizkušnje in po
stala gusarka. Veselo se proslavi 
ta velik dogodek.

Poldne. V prijazni, hladni jedil
nici se sliši samo ropot pribora. 
Pri tako dobrem kosilu kot je 
goveja juha, pečen krompir, te
lečja pečenka, mešana solata, tor
ta in še malinovec — saj tovariši
ca upravnica ve, da tako pridno 
»delo« in vroče istrsko sonce po
vzročata nenehno žejo — ni časa 
za klepetanje.

Po kosilu je obvezen počitek, ki 
jim je od vsega najmanj pri srcu, 
vendar otroke pričakovanje pri
jetnih dogodkov, ki se bodo zvr
stili popoldne, le nekako umiri. 
Nekateri so celo zaspali. Ko se 
počasi prebujajo, že ob prvem po
gledu skozi okno ugotavijo: po
poldne se ne bomo kopali. No, nič 
zato! Saj to je prvi dan, ko je 
nebo zastrto z oblaki, iz katerih 
od časa do časa malo porosi. 
Končno je to kar prav, če hoče
mo izpolniti vse naše načrte. »Ka
ko to,« se začudim, »kaj imate tu
di za deževne dni posebne na
črte?« »Seveda, danes bomo gle
dali pravljice,« mi povedo. »Po

slušali, hočete reči,« jih popravim. 
»Kje pa, gledali jih bomo, saj 
imamo s seboj diaprojektor in 40 
pravljic diafilmov,« mi odgovore 
v en glas. No, vam pa res ne mo
re biti dolgačs, si mislim in ne 
mine 10 minut, ko slišim iz pri
tličja navdušeno ploskanje.

Po »predstvi« se vrste razne na
mizne igre. Skupina, ki je zadol
žena za taborni ogenj, pripravlja 1 
prostor in nabira dračje, saj je 
nehalo deževati. Tudi taborni 
ogenj prinaša v njihovo življenje 
prijetne spremembe in pripomore 
k pestrosti. Tu se predstavljajo 
»neznani talenti«: pevci, plesalci, 
recitatorji, celo komiki prilezejo 
na plan.

Približam se večji gruči. Tu raz
pravljajo o izletu naslednjega 
dne. Pomislite — z motornim čol
nom se bodo že zjutraj odpeljali 
čez zaliv v Piran in Fieso, obiska
li bodo svoje tovariše, ki letujejo 
v Pacugu nad Strunjanom. Saj 
jim morajo vrniti obisk! Tako bo
do spoznali staro, zanimivo gu
sarsko mestece Piran in še druge 
kraje ob naši obali.

Tako poteka bogato življenje 
naših otrok ob morju. Utrjujejo 
svoje zdravje, obenem pa izpol
njujejo program, s katerim so se 
vključili v veliko manifestacijo — 
Jugoslovanske pionirske igre.

' Marija Gruden

znani jugosl. nogometni strokov
njak Aleksander Tomaševič.

S prihodom Tomaševiča v vrste 
Slovana se je občutno zvišala »sto
rilnost« vseh včlanjenih nogome
tašev. V dveh pionirskih enajste
ricah je včlanjenih 36 pionirjev, S§ 
pri mladincih je precej novih mo
či — registriranih je skupaj 21 
pri članih pa je za A in B moštvo 
na voljo registriranih nad 40 no- ggp| 
gometašev! Medtem ko sta v po- g 
mladanskem delu tekmovanja tek- H 
movali le dve enajstorici Slovana §|S|B 
(člani in mladinci), je za jesenski _ 
del tekmovanja prijavljenih kar Sfi 
pet enajsteric. To je vsekakor ve
lik številčni uspeh, spričo ureje
nih razmer in. pa odličnih stro
kovnih pogojev pa je pričakovati 
tudi primerne uspehe v prvenst
venem tekmovanju.

-
V nedeljo 10. septembra bodo štartali v novo tekmovalno sezono 
tudi rokometaši Slovana. Konkurenca v II. zvezni rokometni ligi 
v katero so sc letos uvrstili ne bo prav lahka. Na 14-dnevnem 
skupnem treningu pod vodstvom trenerja Čcšnovarja so sc solid

no pripravili na težke tekme.
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Najpomembnejši dogodek v 
počitniških mesecih je bila 
razstava gospodarskega in ko
munalnega razvoja naše ko
mune. Razstava je popolnoma 
uspela. Predsednik prireditve
nega odbora tov. Tine Nadižar 
(na sliki spodaj) pozdravlja 
prisotne goste in številne ob
iskovalce ob otvoritvi razstave

Plenum Občinskega komiteja ZK

PLENARNI SESTANKI SO ENA IZMED OBLIK DELA NOVOIZVOLJENEGA OBČINSKEGA KO
MITEJA ZVEZE KOMUNISTOV. NA TEH SESTANKIH OBRAVNAVAJO ŠTEVILNA POMEMB
NA VPRAŠANJA, POROČILA IN UGOTOVITVE STALNIH ALI OBČASNIH KOMISIJ. NA ZAD
NJEM PLENARNEM SESTANKU (NA SLIKI) SO ČLANI KOMITEJA PREGLEDALI DOSEDANJE 
DELO TER PREDVIDELI ŠTEVILNE IN OBSEŽNE NALOGE ZA RAZLIČNE KOMISIJE IN PO

SAMEZNE ČLANE

J.omaševič a Jiastah

VSE ŠPORTNE IN TELESNOVZGOJNE DELAVCE IN AKTIVNE ŠPORTNIKE JE 
MOČNO PRESENETILA NOVICA, DA BO TRENIRAL MOSCANSKE NOGOMETAŠE 
V NOVI TEKMOVALNI SEZONI EDEN NAJBOLJŠIH NOGOMETNIH STROKOV
NJAKOV ALEKSANDER TOMASEVIC. TOVARIŠ TOMASEVlC JE EDEN IZMED
PETIH VIŠJIH ŠPORTNIH TRENERJEV TER UŽIVA VELIK UGLED DOMA IN V 
TUJINI. NA SLIKI GA VIDIMO V KROGU SVOJIH VAROVANCEV — NOGOME
TAŠEV SLOVANA, — KI JIM V ODMORU PRIJATELJSKE TEKME Z VARTEKSOM 
RAZLAGA POTEK IGRE OZIROMA DOBRE IN SLABE POTEZE POSAMEZNIKA

MED TEKMO
(Foto: Zaplatil) __________________ .u,. .

Izdaja ObO SZDL Ljubljana-M
Odgovorni urednik S. Trobiš. —

„<< oiolfiJi / iiuvo>lr>5nc] oj, nci
^iflMipfflf^tist izbija niesečrib.

Tiska CZP »Kočevski tisk« Kočevje

GABRJE PRI JANČAH ST. 15. NARAVNE bi**'1 
POTE, PRIJETNO POLETJE, pgZOR&rf} .»A**'

w ustavi*;;;

letnika administu^ 
(UlUl)Lj,A,NJ, DOAJAl JK 
REŽIVLJA ZASLUŽENE


